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USE OF THE NEW CYTOKININ DERIVATIVE, CPPU AND FINE WATER MIST PRIOR POLLINATION AS THINNING AGENTS FOR “BARHI” AND “LULU” DATE PALM BUNCHES
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ABSTRACT

Bunch thinning is one of the main cultural practices that enhance fruit quality. Hand thinning of date palm bunches is tedious and can not be implemented on a large scale. In this study, the cytokinin derivative CPPU [N-chloro- 4 pyridyl) N-phenyl urea] and fine mist of water were used 2 days prior pollination as thinning agent via reducing fruit set of Barhi and Lulu cultivars in two separate studies. In Barhi experiment, fine mist of water for 3 mins, CPPU at 20 or 30 ppm, in addition to the control (no treatment) were used while in Lulu experiment, the fine mist of water was used for either 1 min, 3 mins or 5 mins plus the control (no treatment). Four strands were collected from each bunch at the Kimri stage in both experiments for the determination of some physical and chemical fruit characteristics, while in Barhi, harvest time parameters were also taken. Both treatments of fine mist and CPPU prior pollination resulted in a significant reduction of fruit set in Barhi strand while CPPU was more effective than water mist at the kimri stage. At ripening, fruit weight and size of Barhi were significantly increased by CPPU especially at 20 ppm as compared with the control. Furthermore, in Lulu study, using fine mist of water prior pollination for 3 or 5 mins resulted in a significant reduction in fruit set as compared with the control while other fruit parameters were not significantly affected at the kimri stage. The two studies provided a new and safe approach that could be adopted by date palm growers to thin out their bunches whether by CPPU or fine mist of water depending on the desired degree of thinning.
الملخص العربى

تأثير المعاملة بمشتق السيتوكينين الجديد CPPU أو الرذاذ المائى الدقيق قبل التلقيح على خف سباطات صنفى البلح برحى ولولو.
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إن عملية خف حمل سباطات نخيل البلح من أهم العمليات الزراعية التى تؤدى لتحسين جودة الثمار. ولا يمكن الإعتماد على عملية الخف اليدوى على نطاق واسع كما أنها عملية مجهدة. فى هذه الدراسة تم استخدام أحد مشتقات السيتوكينين الجديدة واسمه مركب CPPU وكذلك الرذاذ الدقيق من الماء قبل إجراء التلقيح بيومين كوسيلة لخف الثمار عن طريق تقليل العقد فى صنفى برحى ولولو وذلك فى دراستين منفصلتين. فى حالة تجربة الصنف برحى، تمت المعاملة بالرذاذ الدقيق من الماء لمدة ثلاث دقائق أو بواسطة CPPU بتركيزين 20 و 30 جزء فى المليون بالإضافة إلى الكنترول (بدون معاملة)، بينما فى تجربة الصنف لولو، استخدم الرذاذ المائى الدقيق لفترات كانت إما دقيقة واحدة أو ثلاثة أو خمس دقائق بالإضافة للكنترول (بدون معاملة). تم أخذ أربع شماريخ عشوائياً من كل سباطة فى مرحلة الطور الكمرى كعينة لتقدير بعض الصفات الطبيعية والكيماوية للثمار فى كلا الصنفين، كما تم جمع السباطات عند النضج فى تجربة الصنف برحى لتقدير تلك الصفات، وقد وجد أن كلاً من معاملات الرذاذ المائى الدقيق ، CPPU قد أدت إلى تقليل العقد معنوياً عند استخدامها قبل التلقيح بينما كان CPPU أكثر فعالية من الرذاذ المائى عند أخذ القياسات فى مرحلة الطور الكمرى للصنف برحى. أما عند النضج، فقد وجد أن هناك زيادة معنوية فى وزن وحجم ثمار البرحى المعاملة بواسطة CPPU (خاصة عند تركيز 20 جزء فى المليون) بالمقارنة مع الكنترول. أما فى الصنف لولو، فقد وجد أن الرذاذ المائى الدقيق لمدة 3 أو 5 دقائق قبل التلقيح قد أدى لخفض معنوى فى عقد الثمار بالمقارنة مع الكنترول بينما لم تتأثر معنوياً خصائص الثمار الأخرى الطبيعية والكيماوية فى مرحلة الطور الكمرى.

قدمت الدراستين طريقة جديدة وآمنة يمكن استخدامها لتقليل حمل السباطات من الثمار سواء عن طريق استخدام الرذاذ المائى الدقيق أو CPPU حسب درجة الخف المطلوبة.
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